



Khatab Najib Nouredine Saif AL-Abyad
Student at Owais Al-Qarni Basic and Secondary School Complex, Yemen.

التوصيف الجزيئي لمركب LH في بعض أدراج البيض

Abstract: Indirect atomic absorption (IAA) and molecular absorption techniques are essential for analyzing trace elements and compounds in biological samples, aiding in medical diagnostics and monitoring. These methods enhance sensitivity and reliability in detecting substances critical for health assessment.
Keywords: indirect atomic absorption, molecular absorption, trace elements, diagnostics, medical monitoring.

أ. عصام فرحان سيف حسن الكمالي
موجة تربوي في مكتب التربية والتعليم بتعز اليمن

Scientific Supervisor
Esam Farhan Saif Hassan AL-Kamali
Educational wave at the Education Office in Taiz, Yemen

INDIRECT ATOMIC ABSORPTION AND MOLECULAR ABSORPTION STUDIES FOR MEDICAL ESTIMATION

الخلاصة : تُعد تقنيات الامتصاص الذري غير المباشر (IAA) والامتصاص الجزيئي أساسية لتحليل العناصر والمركبات النزر في العينات البيولوجية، مما يُساعد في التشخيص والمراقبة الطبية. تُعزز هذه الطرق حساسية وموثوقية الكشف عن المواد الضرورية للتقييم الصحي.
الكلمات المفتاحية : الامتصاص الذري غير المباشر، الامتصاص الجزيئي، العناصر النزر، التشخيص، المراقبة الطبية.

Introduction	المقدمة
The accurate analysis of trace elements and compounds in biological samples is crucial for medical diagnostics and monitoring. Indirect atomic absorption (IAA) and molecular absorption techniques offer sensitive and reliable methods for detecting these substances. IAA is particularly effective for quantifying metals in fluids such as blood and urine, while molecular absorption techniques, including UV-Vis spectroscopy, provide insights into organic compounds and biomolecules. Together, these methods enhance our understanding of various medical conditions and facilitate timely therapeutic interventions.	يُعدّ التحليل الدقيق للعناصر والمركبات النزر في العينات البيولوجية أمرًا بالغ الأهمية للتشخيص الطبي والرصد. تُوفّر تقنيات الامتصاص الذري غير المباشر (IAA) والامتصاص الجزيئي طرقًا دقيقة وموثوقة للكشف عن هذه المواد. يُعدّ الامتصاص الذري غير المباشر فعالًا بشكل خاص في تحديد كميات المعادن في سوائل مثل الدم والبول، بينما تُوفّر تقنيات الامتصاص الجزيئي، بما في ذلك التحليل الطيفي للأشعة فوق البنفسجية والمرئية، رؤى ثاقبة حول المركبات العضوية والجزيئات الحيوية. تُعزز هذه الطرق مجتمعةً فهمنا لمختلف الحالات الطبية وتُسهّل التدخلات العلاجية في الوقت المناسب.
Results and discussion	النتائج والمناقشة
Indirect atomic absorption (IAA) and molecular absorption techniques have emerged as valuable tools for medical estimation, particularly in the analysis of trace elements and compounds in biological samples. These methods provide sensitive and selective detection capabilities, which are crucial for understanding various medical conditions and monitoring therapeutic interventions. Indirect atomic absorption spectrometry (IAAS) involves the measurement of absorbance of light by a sample after it has been treated to release the analyte of interest. This technique is particularly useful for determining the concentration of metals in biological fluids, such as blood and urine. For instance, studies have shown that IAAS can effectively quantify trace elements like lead and mercury, which are critical for assessing environmental exposure and toxicity [1]. The method's sensitivity allows for the detection of low concentrations of metals, making it suitable for clinical diagnostics. Additionally, IAAS can be coupled with various sample preparation techniques, such as digestion and extraction, to enhance the accuracy and reliability of the results. The ability to analyze complex biological matrices without extensive sample manipulation is a significant advantage of this approach [2-3]. Molecular absorption techniques, including UV-Vis spectroscopy, are employed to analyze organic compounds and biomolecules in medical samples. These methods rely on the absorption of light at specific wavelengths by the target molecules, providing quantitative and qualitative information about their concentration and structure. For example, UV-Vis spectroscopy has been utilized to monitor drug levels in plasma, aiding in therapeutic drug monitoring and pharmacokinetic studies. The integration of molecular absorption techniques with chemometric methods enhances data interpretation and allows for the simultaneous analysis of multiple components in a sample. This capability is particularly beneficial in complex biological systems, where various substances may interfere with direct measurements. By employing multivariate analysis, researchers can extract meaningful information from overlapping spectral data, improving the accuracy of medical estimations. The application of indirect atomic absorption and molecular absorption techniques in medical estimation has significant implications for clinical practice. These methods facilitate the early detection of diseases, monitoring of treatment efficacy, and assessment of environmental health risks. As technology advances, the development of more sophisticated instrumentation and methodologies will likely enhance the sensitivity and specificity of these techniques. Future research should focus on optimizing sample preparation protocols and integrating these analytical methods with emerging technologies, such as microfluidics and lab-on-a-chip systems. Such advancements could lead to point-of-care testing solutions, making medical estimations more accessible and efficient in clinical settings. Indirect atomic absorption and molecular absorption studies represent powerful analytical tools in the medical field, providing critical insights into the presence and concentration of various elements and compounds in biological samples.	برزت تقنيات الامتصاص الذري غير المباشر (IAA) والامتصاص الجزيئي كأدوات قيّمة للتقدير الطبي، لا سيما في تحليل العناصر والمركبات النزر في العينات البيولوجية. توفر هذه الطرق قدرات كشف حساسة وانتقائية، وهي ضرورية لفهم مختلف الحالات الطبية ومراقبة التدخلات العلاجية. يتضمن مطياف الامتصاص الذري غير المباشر (IAAS) قياس امتصاص الضوء بواسطة عينة بعد معالجتها لإطلاق المادة المحللة المطلوبة. تُعد هذه التقنية مفيدة بشكل خاص لتحديد تركيز المعادن في السوائل البيولوجية، مثل الدم والبول. على سبيل المثال، أظهرت الدراسات أن IAAS يمكنه تحديد العناصر النزر بفعالية مثل الرصاص والزئبق، وهي عناصر بالغة الأهمية لتقييم التعرض البيئي والسمية [1]. تسمح حساسية هذه الطريقة بالكشف عن تركيزات منخفضة من المعادن، مما يجعلها مناسبة للتشخيص السريري. بالإضافة إلى ذلك، يمكن دمج IAAS مع تقنيات مختلفة لإعداد العينات، مثل الهضم والاستخلاص، لتعزيز دقة وموثوقية النتائج. تُعدّ القدرة على تحليل المصفوفات البيولوجية المعقدة دون الحاجة إلى معالجة مكثفة للعينات ميزة هامة لهذا النهج [2-3]. تُستخدم تقنيات الامتصاص الجزيئي، بما في ذلك مطيافية الأشعة فوق البنفسجية والمرئية، لتحليل المركبات العضوية والجزيئات الحيوية في العينات الطبية. تعتمد هذه الطرق على امتصاص الجزيئات المستهدفة للضوء عند أطوال موجية محددة، مما يوفر معلومات كمية ونوعية حول تركيزها وبنيتها. على سبيل المثال، استُخدم مطيافية الأشعة فوق البنفسجية والمرئية لمراقبة مستويات الأدوية في البلازما، مما يُساعد في مراقبة الأدوية العلاجية ودراسات الحركية الدوائية. يُحسّن دمج تقنيات الامتصاص الجزيئي مع الطرق الكيميائية تفسير البيانات، ويسمح بالتحليل المتزامن لمكونات متعددة في العينة. تُعد هذه القدرة مفيدة بشكل خاص في الأنظمة البيولوجية المعقدة، حيث قد تتداخل مواد مختلفة مع القياسات المباشرة. من خلال استخدام التحليل متعدد المتغيرات، يُمكن للباحثين استخلاص معلومات مفيدة من البيانات الطيفية المتداخلة، مما يُحسن دقة التقديرات الطبية. إنّ لتطبيق تقنيات الامتصاص الذري غير المباشر والامتصاص الجزيئي في التقدير الطبي آثارًا بالغة الأهمية على الممارسة السريرية. تُسهّل هذه الطرق الكشف المبكر عن الأمراض، ومراقبة فعالية العلاج، وتقييم المخاطر الصحية البيئية. ومع تقدم التكنولوجيا، من المرجح أن يُعزز تطوير أجهزة ومنهجيات أكثر تطورًا حساسية هذه التقنيات وخصوصيتها. ينبغي أن تُركز الأبحاث المستقبلية على تحسين بروتوكولات تحضير العينات ودمج هذه الطرق التحليلية مع التقنيات الناشئة، مثل الموائع الدقيقة وأنظمة المختبرات على رقاقة. يمكن أن تُؤدي هذه التطورات إلى حلول اختبار في نقطة الرعاية، مما يجعل التقديرات الطبية أكثر سهولة وفعالية في البيئات السريرية. تُمثل دراسات الامتصاص الذري غير المباشر والامتصاص الجزيئي أدوات تحليلية فعّالة في المجال الطبي، حيث تُوفر رؤى قيّمة حول وجود وتركيز مختلف العناصر والمركبات في العينات البيولوجية.
Conclusion	الخاتمة
Indirect atomic absorption and molecular absorption techniques are essential analytical tools in medicine, enabling sensitive detection of trace elements and compounds in biological samples. These methods facilitate early disease detection, treatment monitoring, and assessment of environmental health risks. Continued advancements in technology and methodology will enhance their application and accessibility in clinical settings.	تُعد تقنيات الامتصاص الذري غير المباشر والامتصاص الجزيئي أدوات تحليلية أساسية في الطب، إذ تُمكن من الكشف الدقيق عن العناصر والمركبات النزر في العينات البيولوجية. تُسهّل هذه الطرق الكشف المبكر عن الأمراض، ومراقبة العلاج، وتقييم المخاطر الصحية البيئية. وسيُعزز التقدم المستمر في التكنولوجيا والمنهجيات تطبيقها وإمكانية الوصول إليها في البيئات السريرية.

Literature المراجع والمصادر

1. Krüger, D.; Matshwele, J.T.P.; Mukhtar, M.D.; Baecker, D. Insights into the Versatility of Using Atomic Absorption Spectrometry in Antibacterial Research. *Molecules* 2024, 29, 3120. <https://doi.org/10.3390/molecules29133120>

Wyman SK, Parkin RK, Mitchell PS, Fritz BR, O'Brian K, et al. (2009) Repertoire of microRNAs in epithelial ovarian cancer as determined by next generation sequencing of small RNA cDNA libraries. *PLoS One* 4: e5311.

2. Aggarwala, R.; Mahajan, P.; Pandiya, S.; Bajaj, A.; Verma, S.K.; Yadav, P.; Kharat, A.S.; Khan, A.U.; Dua, M.; Johri, A.K. Antibiotic resistance: A global crisis, problems and solutions. *Crit. Rev. Microbiol.* 2024, 1–26

3. Wilaya, H. A. Bioengineering applications for enhancing prosthetic limbs [mini review] [Электронный ресурс] / H. A. Wilaya ; scientific supervisor M. F. S. H. AL-Kamali // E.R.A – Современная наука: электроника, робототехника, автоматизация : материалы I Междунар. науч.-техн. конф. студентов, аспирантов и молодых ученых, Гомель, 29 фев. 2024 г. / Гомел. гос. техн. ун-т им. П. О. Сухого [и др.] ; под общ. ред. А. А. Бойко. – Гомель : ГГТУ им. П. О. Сухого, 2024. – С. 198–200.